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De sociaaldemocratische 

wethouder Wim Huslage 

drukte tussen 1967 en 1978 

een groot stempel op de 

Amersfoortse politiek. In deze 

periode maakte de stad een 

snelle groei door. Intussen 

eiste een nieuwe generatie 

haar plek op. Huslage, 

dominant én daadkrachtig, 

voelde de veranderende 

tijdgeest niet aan en 

verspeelde gaandeweg zijn 

krediet binnen de PvdA.
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van de Britten. Daarbij vielen vijf doden en 
verschillende gewonden. Het doel was het 
nabijgelegen spoorwegemplacement. Het gezin 
vond tijdelijk onderdak bij een oudere dame, 
verderop in de straat.13 

Tussen 1931 en 1941 was Huslage senior lid van de 
gemeenteraad namens de Sociaal-Democratische 
Arbeiderspartij (SDAP), voorloper van de PvdA. In 
1956 trad hij toe tot Gedupeerde Staten van Utrecht. 
Huslage bekleedde diverse bestuursfuncties: bij de 
Nederlandse Bond van Vervoerspersoneel, de 
Amersfoortse Bestuurders Bond en de Stichting 
Badhuizen.14

Els Huslage-Roos, weduwe van Wims drie jaar 
jongere broer Jan (†1972), herinnert zich haar 
schoonvader als een ‘onkreukbaar’ en sober mens. 
‘In zijn jonge jaren dronk hij nog alcohol, maar op 
aandringen van zijn vrouw stopte hij daarmee.’15 
Menig SDAP’er steunde de vereniging van 
geheelonthouders, die net als de sociaaldemocraten 
verheffing van arbeiders hoog in het vaandel had 
staan. Onder de werkende klasse kwam aan het eind 
van de 19e en in het begin van de 20e eeuw veel 
drankmisbruik voor, wat tot grote sociale problemen 
leidde.16

Hendrika Huslage-Van der Rol, dochter van een 
dagloner uit Hoorn, was een zeer activistische 
persoonlijkheid. Meer dan eens deelde ze op de 
Varkensmarkt politieke pamfletten uit.17 Daarnaast 
vervulde ze allerlei maatschappelijke functies. Ze 
was regentes van het Burgerweeshuis in Amersfoort 
en bestuurslid van de in 1931 opgerichte Vereeniging 
voor Ziekenhuisverpleging. Bij de 
gemeenteraadsverkiezingen van 1923 stond ze op de 
kandidatenlijst van de SDAP.18

In het voorjaar van 1936 bezocht Van der Rol de 
Sovjet-Unie. Ze wilde met eigen ogen het 
‘arbeidersparadijs’ aanschouwen.19 Later werd 

richting mogelijk en vormde de opmaat tot de 
gestage groei van Amersfoort die tot op de dag van 
vandaag voortduurt. 

Socialisten
De ouders van Wim (Willem) Huslage, geboren op 2 
juli 1924, waren overtuigde socialisten. Herman 
Gerhard Huslage (1891-1968), zoon van een 
huisschilder uit Nieuwer-Amstel, stond mede aan de 
basis van de sociale woningbouw in Amersfoort. In 
1919 was hij betrokken bij de oprichting van 
woningbouwvereniging Goed Wonen, voorloper van 
het huidige Portaal. In de navolgende jaren 
verwezenlijkte de vereniging rond de 750 woningen. 
Zijn inspanningen leverden Huslage senior in 1946 
een benoeming op tot directeur van de Stichting 
Centrale Woningzorg. Die was in het leven geroepen 
door de gemeente Amersfoort om de groeiende 
woningnood, veroorzaakt door de economische 
crisis van de jaren dertig, aan te pakken.9

Eerder maakte Huslage carrière bij de 
Nederlandse Spoorwegen. Hij klom op tot adjunct-
commies in Amersfoort, waar hij met zijn 
echtgenote Hendrika Berendina van der Rol 
(1895-1986) in 1919 neerstreek aan de Leenaert 
Nicasiusdwarsstraat.10 Een paar jaar later verhuisde 
het stel naar de Zonnebloemstraat (nu: 
Noordewierweg).11 

In de Tweede Wereldoorlog was Huslage actief 
in diverse verzetsgroepen. Hij ontpopte zich tot een 
van de drijvende krachten achter de grote 
Spoorwegstaking, die uitbrak op 17 september 1944. 
Na verraad werd hij in december 1944 gearresteerd 
en tot begin april ’45 vastgezet in Kamp 
Amersfoort.12

Aan het begin van de oorlog, in de nacht van 23 
op 24 juli 1940, was de woning van de Huslages 
zwaar beschadigd geraakt bij een bombardement 

Proloog
Toen Wim Huslage op 1 maart 1967 aantrad als 
wethouder, telde Amersfoort circa 75.000 inwoners; 
minder dan de helft van het huidige aantal.1 Het 
inwonertal dreigde zelfs te dalen door de sluiting 
van kazernes, die in de voorafgaande eeuw 
Amersfoort tot de grootste garnizoensstad van 
Nederland hadden gemaakt.2

In die provinciestad aan de rand van de Veluwe 
was er eind jaren zestig voor de jeugd weinig vertier. 
Vechtpartijen in de binnenstad en ‘rondjakkerende 
nozems’ op brommers vormden het grootste 
vermaak.3 Van een ‘jeugdprobleem’ was volgens 
politiecommissaris Dill geen sprake, op een enkel 
‘joch met hasjiesj’ na.4 

De oprichting van jongerencentrum Sopla, in de 
zomer van 1967, markeerde het begin van de ‘nieuwe 
tijd’. Het centrum was ondergebracht in een oude 
sigarenfabriek aan het Smallepad en hield slechts 
één jaar stand, onder meer vanwege geldgebrek. 
Maar het had een enorme impact. Er werd geblowd 
en gediscussieerd over maatschappelijke thema’s als 
de vervangende dienstplicht. En initiatiefnemer 
Frans Rühl wist allerlei aansprekende artiesten te 
contracteren, onder wie blueslegende John Mayall.5 

Een grote alternatieve beweging, zoals in 
Amsterdam, is in Amersfoort nooit tot stand 
gekomen. In de hoofdstad provoceerde Provo in de 
tweede helft van de jaren zestig met ludieke acties 
gevestigde instituten als kerk, leger en staat.6 In 
Amersfoort bleef het vooral beperkt tot 
kopieergedrag. Een jaar nadat Provo-aanhangers in 
1966 een bronzen beeld van een Amsterdams 
straatjongetje op het Spui (Het Lieverdje) in brand 
hadden gestoken, toog een groep van circa zestig 
jongeren naar het politiebureau aan de 
Utrechtseweg. Eén van hen gooide een bus verf over 
het beeld van een trompetter dat daar op de stoep 

stond. Maar toen de ‘platte petten’ ten tonele 
verschenen, stoof de meute uiteen.7

De levensbeschouwelijke zuilen stonden in 1967 
nog stevig overeind. De confessionelen (KVP, AR en 
CHU) en het linkse blok (PvdA, PSP en de CPN) 
bezetten samen circa 80 procent van de zetels in de 
gemeenteraad van Amersfoort. De liberalen 
speelden met 13,9 procent van de stemmen nog een 
relatief bescheiden rol, maar hadden in 1966 al wel 
een zetel winst geboekt. De ruk naar rechts, 
uitgelegd als een protest tegen het beleid van de 
recent aangetreden centrumlinkse regering van 
Joop den Uyl, vond in 1973 plaats. Bij de 
raadsverkiezingen van dat jaar werd de VVD met 
tien van de in totaal  37 zetels de grootste partij.8

Die verkiezingen waren vervroegd vanwege de 
annexatie van de gemeente Hoogland op 1 januari 
1974. Dat was een belangrijk ijkpunt, want dit 
maakte uitbreiding van de stad in noordelijke 

Herman Huslage. De vader van Wim Huslage was een 
overtuigd socialist.
Privéfoto Els Huslage-Roos
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de nalatenschap doken onder meer een foto op van 
Brophy, alsmede de tekst en muziek van een door 
hem geschreven liefdeslied.31

In 1946 trad Huslage in dienst van de gemeente 
Amersfoort als administrateur bij de recherche. Hij 
klom op tot de rang van commies eerste klas bij 
Gemeentewerken. In de zomer van 1957 solliciteerde 
Huslage op de functie van landelijk secretaris bij het 
Instituut voor Arbeidersontwikkeling (IvAO) in 
Amsterdam, dat sterk was verbonden met de ‘rode 
familie’. ‘Mijn wensen gaan meer en meer uit naar 
een werkkring van dynamische aard.’32

Zijn referenties, onder wie de latere wethouder 
Klaas de Wilde, roemden het organisatorische talent 
en de werkkracht van Huslage, op dat moment al 
secretaris van de PvdA-afdeling Amersfoort. 

Op 21 december 1951 trouwde Wim Huslage met 
Wil Roeland (1924-2002), die net als hij opgroeide in 
het Soesterkwartier.28 Het huwelijk bleef kinderloos. 
Wil had echter wel een kind; een dochter, Lily, 
geboren op 21 maart 1946.29 Het meisje was verwekt 
door een Canadees, John Brophy geheten. Als 
schrijver en journalist maakte hij deel uit van het 
leger dat Amersfoort op 7 mei 1945 bevrijdde. Wil 
moest het direct na de geboorte afstaan. Een 
ongehuwde moeder was in dat tijdsgewricht nog 
ondenkbaar.

Lily groeide op in het gezin van apotheker 
Tillema in de Utrechtsestraat. Behoudens Wils 
familie wist niemand van Lily’s bestaan, zeer 
waarschijnlijk ook Huslage niet.30 Dat kwam, tot 
grote verrassing van haar vriendenkring, aan het 
licht na het overlijden van Wil. Bij het opruimen van 

vergelijking trekt tusschen democratie of dictatuur, 
omdat het de democratie nooit gekend heeft, doch 
tusschen het tsaristisch bewind van vóór de 
revolutie en het tegenwoordige Sovjetbewind, 
waarbij het oordeel vanzelfsprekend ten gunste van 
het Sovjetbewind uitvalt’.21

Carrière
In de eerste oorlogsjaren volgden Wim en Jan nog 
gewoon onderwijs, aan de Rijks Hogere 
Burgerschool (HBS). Jan doubleerde in het eerste 
jaar en hield het in 1941 voor gezien, want zijn naam 
komt in de daaropvolgende jaren niet meer voor op 
de leerlingenlijsten. Wim bereikte nog het vierde 
jaar, maar of hij dat ook voltooid heeft is uit de 
archiefstukken niet af te leiden.22 Het is denkbaar dat 
hij tewerkstelling door de Duitsers wilde ontlopen; 
dat was gelet op zijn leeftijd een reëel gevaar. Of en 
waar hij ondergedoken heeft gezeten, is niet meer te 
achterhalen. De lessen op de HBS gingen in elk geval 
door tot september 1944. Daarna maakten 
opeenvolgende luchtaanvallen en een gebrek aan 
brandstof onderwijs onmogelijk. Ook werden veel 
scholen door de Duitsers gevorderd.23 Na afloop van 
de oorlog kregen alle leerlingen die waren 
ingeschreven voor de vijfde klas het zogenaamde 
Londens diploma, ofwel: zonder examen af te 
leggen.24 Dat strookt met de mededeling van Els 
Huslage-Roos dat haar zwager zijn diploma ‘cadeau’ 
zou hebben gekregen.25 In tegenstelling tot broer Jan 
werd Wim, aangestoken door het politieke vuur van 
zijn ouders, al meteen vanaf de oprichting in 
februari 1946 lid van de PvdA.26 Jan, beroepsmilitair, 
moest weinig van politiek hebben. Voor hem stond 
sport op de eerste plaats. Net als Wim speelde hij bij 
de handbalvereniging Nederlandsche Arbeiders 
Sport Bond afdeling Amersfoort. De broers waren 
water en vuur. Toen Jan ziek werd - hij leed aan 
multiple sclerose - zou Wim nauwelijks aandacht 
aan hem hebben besteed. Aan familiezaken liet hij, 
druk met carrière maken, zich hoe dan ook weinig 
gelegen liggen.27

bekend dat de Sovjet-Unie in die jaren ernstig 
gebukt ging onder de terreur van Jozef Stalin. Tussen 
1936 en 1938 verdwenen honderdduizenden 
vermeende ‘vijanden van het communisme’ in 
werkkampen of belandden voor het vuurpeloton.20

Hoe Van der Rol daarheen reisde, en in welk 
gezelschap, is niet overgeleverd. In ieder geval 
ondernam Huslage, nieuwsgierig geworden door 
haar verhalen, nog datzelfde jaar een vergelijkbare 
reis. Hij hield er een lezing over in het Volksgebouw 
aan de Snouckaertlaan. In Kiev, de hoofdstad van de 
Oekraïne, zag hij ‘veel nieuwe en groote gebouwen’ 
in aanbouw, ‘en ook veel nieuwe 
arbeiderswoningen’. ‘Hoewel die voldoende ruimte 
en licht bieden, is de wijze van bouw en de afwerking 
der woningen slecht.’ Uit een gesprek met een 
Russische onderwijzeres maakte hij op dat ‘de grote 
massa van het Russische volk, bij de beoordeeling 
van maatschappelijke verhoudingen geen 

Zonnebloemstraat 8, het geboortehuis van Wim 
Huslage (geheel links).

Privéfoto Els Huslage-Roos
Wim Huslage als kleuter.
Privéfoto familie Roeland

Het gezin Huslage. Vlnr: Herman, Wim, moeder 
Hendrika, twee onbekende logés en Jan.
Privéfoto Els Huslage-Roos



was grenzeloos. … Wim Huslage heeft een 
belangrijke rol gespeeld in de oprichting en eerste 
opzet en uitbouw van ons jongerenwerk. Ons blad 
De Toorts heeft hij verjongd en verfrist. … De 
successen van een reeks Pinksterkampen zijn 
allereerst te danken aan zijn keiharde werken.’37

Opmerkelijk: evenals de sollicitatiecommissie in 
1957, zette De Vrankrijker vraagtekens bij het 
‘theoretische niveau’ van Huslage. Hij ‘richtte zijn 
werkkracht meer op de dienstverlening en 
praktische zaken dan op een bestudering van het 
groepswerk en een meer wetenschappelijke analyse. 
Uit de toewijding sproot vaak een felheid, die de 
discussie moeilijk maakte. … De in de praktijk 
vereiste matiging heeft hij vaak slechts met moeite 
op kunnen brengen. … Op dit punt is Wim Huslage 
nog niet volleerd.’38

‘Het moderne’
Het werk voor het Nivon slokte Huslage zeven dagen 
per week op. Met name in het begin gunde hij 
zichzelf geen dag vakantie.39 En ook tijdens zijn 
raadslidmaatschap toonde hij al vroeg de daadkracht 
die hem als wethouder zou typeren, zoals in 1961, 
tijdens een discussie over de aanpak van de 
verpauperende historische binnenstad. ‘Al dat 
overbodige restaureren belemmert de ontwikkeling 
naar het moderne. … Men moet van Amersfoort 
geen Brugge van het noorden maken.’40 Twee jaar 
later zei hij iets vergelijkbaars, bij de behandeling 
van de gemeentebegroting. De Amersfoortse ‘city’ 
was volgens hem een ‘armetierig geval’. ‘Heeft in 
bepaalde delen van de stad, waar we iets groots tot 
stand willen brengen, de restauraties van pandjes 
wel zin? Ik geloof het niet.’41

Huslage bleef het saneringsbeleid van de 
gemeente verdedigen nadat hij toetrad tot het 
college van burgemeester en wethouders en meteen 
zware portefeuilles als woningbouw en stads-

ontwikkeling kreeg toebedeeld. ‘De slopershamer is 
gevallen op pure krotten, die toch ook aanleiding 
geven tot verpaupering.’42

In de naoorlogse decennia veranderde het 
centrum ingrijpend. Het verkeer nam toe; kleine 
winkels maakten plaats voor grotere. Zo werd het 
klassieke kledingmagazijn van Rintel op de 
Varkensmarkt in 1970 vervangen door een massief 
pand van modezaak Van der Kam. C&A mocht van 
de gemeenteraad in datzelfde jaar een kolossaal 
winkelpand neerzetten op de hoek van de 
Langestraat en de Muurhuizen, ten koste van een 
monumentale gevel.43 

Rondom de stadskern verrezen diverse 
kantoren. Intussen trokken er steeds meer bewoners 
uit de binnenstad weg en groeide Amersfoort 
buiten de ring sterk door. Het aantal inwoners steeg 
van 50.000 in 1945 tot 70.000 in 1965. Om de 
woningnood te lenigen, sloeg de gemeente aan het 
bouwen in wijken als Kruiskamp en het 
Soesterkwartier.44 Begin jaren zestig waagde de stad 
de sprong over het Valleikanaal. Op wat toen nog 
landbouwgrond was verrezen 3.100 woningen, zowel 
hoog- als laagbouw. De nieuwe wijk Liendert ging 
ruim 13.000 zielen tellen en zou worden omgeven 
door groen.45

Het bleek allemaal niet genoeg. Om meer 
ruimte te creëren, moest over de gemeentegrens 
worden gekeken. Reeds begin jaren vijftig voerden 
de burgemeesters van Amersfoort en Hoogland 
gesprekken over een fusie, maar pas in de loop van 
de jaren zestig werd dat voornemen concreet met 
het voorstel van Gedeputeerde Staten van Utrecht 
om de gemeente Hoogland op te heffen en het 
grootste deel van het grondgebied toe te voegen aan 
Amersfoort. Daarmee zou de stad er ruim 3.000 
hectare aan grond bij krijgen, meer dan een 
verdubbeling.46 De gemeenteraad stemde daar in 
1969 eensgezind mee in.47 

37 ‘Wim Huslage uitluiden’, De Toorts : maandblad van het 
Nivon januari 1967.   38 Ibidem.   39 Ibidem.   40 ‘Rommelig 
allegaartje in de binnenstad?’, AC 25-1-1961.   41 ‘Amers-
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Valleikanaal’, AC 24-10-1961.   46 AE, archief gemeentebe-
stuur Amersfoort 1946-1974 (bnr 0002.02) 11, voorstel B&W 
aan de gemeenteraad m.b.t. herindeling, 18-3-1969.    
47 ‘Hoogland verdwijnt als gemeente’, AC 4-10-1967.    
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Huslage kreeg van het dagelijks bestuur van het 
IvAO de voorkeur boven een handvol andere 
kandidaten, met name vanwege zijn goede 
contacten in het ‘Utrechtse PvdA-milieu’. ‘Het enige 
punt dat in het vage is gebleven, raakt zijn 
theoretische niveau, maar het is geen overdreven 
verwachting dat hij ook op dit punt toch wel van 
voldoende kwaliteit zal blijken te zijn.’33

Ten tijde van zijn benoeming, op 1 mei 1958, 
stond Huslage kandidaat voor de 
gemeenteraadsverkiezingen. De PvdA won glansrijk, 
met dertig procent van de stemmen, en behaalde elf 
zetels, evenveel als in 1953.34 Huslage stond op de 
twaalfde plaats, maar kwam alsnog in de raad toen 
zijn partijgenoot E. Veenvliet wegens ‘overdrukke 
werkzaamheden’ afhaakte.35

Huslage trad aan bij een organisatie die 
worstelde met haar identiteit. Het ledental van 
daalde snel; van ruim 40.000 in 1957 tot minder dan 
34.000 in 1959. In dat laatste jaar ging het IvAO op in 

het Nederlands Instituut voor Volksontwikkeling en 
Natuurvriendenwerk (Nivon), dat verspreid over het 
land een tiental ‘natuurvriendenhuizen’ beheerde én 
nog altijd beheert. In een nota noemde voorzitter 
Ad de Vrankrijker als oorzaken onder meer de 
toegenomen concurrentie van andere (vrijetijds-)
verenigingen, het gestegen welvaarts- en 
opleidingspeil van ‘eenvoudige milieus’ en 
verschraling van de idealen binnen de 
‘arbeidersbeweging’. Hielp het Nivon aanvankelijk 
de leden bij het invullen van hun vrije tijd, in de 
toekomst moest het accent meer komen te liggen 
op het stimuleren van de ‘actieve cultuurbeleving’.36

Huslage gaf met de hem kenmerkende werklust 
gestalte aan zijn functie, waarin hij zich vooral 
organisatorisch liet gelden. De Vrankrijker bij het 
afscheid van de secretaris in 1967: ‘Zijn toewijding 

33 Ibidem.   34 Verkiezingsuitslagen.nl/verkiezingen/detail/
GR19580528/625441.   35 ‘W.Huslage nu lid van de raad’, 
Dagblad voor Amersfoort 12-7-1958.   36 IISG, archief Nivon 
ARCH00926, A.C.J. de Vrankrijker, nota Vernieuwing, 24-1-1960.   
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Het bestuur van het Nivon in 1959. Wim Huslage in de bovenste rij, vijfde van links.
Privéfoto Marijke de Klein-de Vrankrijker



Huslage was als enige Amersfoortse bestuurder van 
de partij in het hol van de leeuw. Met zijn optreden 
kon hij op ontzag rekenen, maar ook op krachtig 
boegeroep. Hij verkondigde dat ‘het denken en het 
vele praten geen vruchten hebben afgeworpen’. ‘De 
nood in Amersfoort is hoog. Voor het gebrek aan 
ruimte is maar één oplossing: annexatie van 
Hoogland. Samen met Amersfoort moet Hoogland 
in de verre toekomst uitgroeien tot een gemeente 
van zo’n 300.000 inwoners.’51

Alle verzet ten spijt, stemde de Tweede Kamer 
op 13 februari 1973 in met opheffing van de gemeente 
Hoogland. De Eerste Kamer volgde in september 
van dat jaar.52 Dat effende het pad voor de aanwijzing 
door het Rijk van Amersfoort tot Groeistad in 1981. 
Tussen 1982 en 1994 moesten minimaal 15.000 
woningen worden gebouwd, het leeuwendeel op 
voormalige Hooglandse grond.53 

‘Verkeersdoorbraak’
Huslage was op 1 maart 1967 Klaas de Wilde 
opgevolgd, die aftrad omdat hij het wethouderschap 
niet langer kon combineren met een tijdrovende 
nevenfunctie bij de Nederlandse Televisiestichting 
en Nederlandse Radio Unie. De raad aanvaardde 
unaniem de benoeming van Huslage. 
Tegenkandidaten waren er niet. Hij toonde zich 
erkentelijk voor het in hem gestelde vertrouwen. ‘Of 
dat al dan niet beschaamd wordt, zal de toekomst 
leren. Ik hoop er echter het beste van te maken.’54

De Wilde ging verder als raadslid. In november 
1968 stapte hij alsnog op; formeel vanwege een 
verhuizing naar Soest en zijn drukke 
werkzaamheden buiten de politiek.55 Maar hij was 
ook alleen komen te staan. Kort vóór zijn vertrek 
stemde hij als enige raadslid tegen het afgeven van 
een sloopvergunning voor het nieuwe C&A-pand in 
de Langestraat. Wat hem betreft was Amersfoort 
daarmee op ‘de verkeerde weg’ beland. ‘Het gaat 

niet om twee monumentjes, maar om de bedreiging 
van een sfeer, die essentieel is voor de stad.’56

Het waren ook niet de eerste beeldbepalende 
panden die geofferd werden aan het gemeentelijke 
vooruitgangsgeloof. In 1964 moesten enkele 
monumenten in de Utrechtsestraat wijken voor de 
komst van de Hema en drie jaar later gingen twee 
17e-eeuwse muurhuizen ‘preventief’ tegen de vlakte 
voor wat in 1969 bekendheid kreeg als de 
‘doorbraak’.57

Al sloeg het plan van het college van B en W 
voor de aanleg van een weg dwars door de oude 
binnenstad in als een bom, het kwam niet uit de 
lucht vallen. 58 Het Nederlands Economisch Instituut 
(NEI) concludeerde al in 1946 dat Amersfoort het 
wegennet grondig diende aan te passen, als een van 
de maatregelen om de stormachtige groei van de 
stad te kunnen opvangen.59 In het naoorlogse 
Kernplan stelde de gemeente onder meer voor een 
‘verkeersdoorbraak’ te creëren van het station naar 
de Hof. Ook het dempen van de stadsbuitengracht 
(de Beek), waar eind jaren vijftig de Stadsring zou 
komen te lopen, was onderdeel van dat plan.60 
Terwijl hiertegen flink verzet rees, stuitte de 
voorgenomen doorbraak op geen enkele 
tegenstand, zelfs niet bij de Rijksdienst voor de 
Monumentenzorg, terwijl dit toch ten koste zou 
gaan van een aantal waardevolle panden.61

Door geharrewar over de juridische aspecten 
bleef dit plan twintig jaar in de la liggen. Toen het 
daar in aangepaste vorm weer uit kwam werd de 
stilte luid verbroken. Dat had alles te maken met het 
veranderde maatschappelijke klimaat. Voor radicale 
ingrepen in een historisch stadscentrum bestond 
geen draagvlak meer; niet in Amersfoort en 
evenmin in tal van andere Nederlandse steden. In 
Nijmegen bijvoorbeeld, werd de sanering van de 
benedenstad rond 1970 een halt toegeroepen na 
buurtprotesten. En het Groninger college keerde het 

51 Interview Wim Smink; ‘Nood van Amersfoort eist 
annexatie van Hoogland’, AC 15-1-1971.   52 ‘Kamer besluit tot 
opheffing Hoogland’, AC 14-2-1973; ‘Opheffing Hoogland nu 
definitief’, AC 12-9-1973.   53 Bruit van d’Eem 782.   54 ‘W. 
Huslage benoemd tot wethouder’, AC 1-3-1967.   55 ‘K. de 
Wilde legt werk als wethouder neer’, Trouw 1-3-1967; ‘Feller 
tegenstand leveren zou raad niet misstaan’, AC 4-11-1968.   

56 ‘Vrijwel hele raad akkoord met beroep van B. en W.’, AC 
30-10-1968.   57 Teters, City 104.   58 AE, archief gemeente-
bestuur Amersfoort 1975-1990, 264, De Amersfoortse 
binnenstad, vorm en functie in een nieuwe tijd.   59 AE, 
archief Dienst Gemeentewerken 1945-1979 (bnr 0023) 188.   
60 Ibidem.   61 Teters, City 99.   
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In Hoogland heerste een heel ander sentiment. 
De raad wenste ‘geen prooi te worden van de 
bouwgrondhonger’. De fracties waren hooguit 
bereid om gedeelten van het grondgebied af te staan 
aan Amersfoort. Ze zagen meer heil in bestuurlijke 
samenwerking dan in een annexatie.48

De inwoners van het dorp stonden als één man 
op tegen inlijving. Er volgde een groot aantal 
‘verzetsacties’, aangejaagd door de Hooglandse 
Ondergrondse Strijdkrachten (HOS) en de 
Vereniging Vrienden van Hoogland. Sommige 
daarvan hadden een ludiek karakter, zoals de 
invoering van een Hooglands paspoort en het 
verbranden van zelfgemaakte poppen, die 
burgemeester De Widt van Amersfoort en Huslage 
(als wethouder belast met de samenvoeging) 
voorstelden. Het in brand steken van zeventig met 
zaagsel en afgewerkte olie gevulde vaten op de grens 

van Amersfoort en Hoogland was een al wat minder 
luchtige krijgshandeling, omdat dit hoge vlammen 
en een enorme stank veroorzaakte. Grensover-
schrijdend was het ‘vogelvrij’ verklaren van 
burgemeester Troostwijk (PvdA, 1971- 1975), 
opvolger van De Widt. Zo oordeelt achteraf ook 
Wim Smink, actief in de Vrienden van Hoogland en 
KVP-raadslid: ‘Dat refereerde te veel aan de 
oorlog.’49 Bij Troostwijk en Huslage gingen een paar 
jaar later stenen door de ruit. Volgens zijn 
huishoudelijke hulp Corrie Appeldoorn ondervond 
Huslage lange tijd ‘psychisch last’ van het incident.50

Op 15 januari 1971 hingen overal in Hoogland de 
vlaggen uit, ter gelegenheid van de 
Onafhankelijkheidsdag, uitgeroepen door de 
Vrienden van Hoogland. ’s Morgens kwam in het 
stampvolle zalencentrum Concordia een Tweede-
Kamercommissie voor ruimtelijke ordening bijeen. 

48 ‘Hooglands raad wijst annexatie vierkant af ’, AC 17-1-1968; 
‘Hoogland: wij willen wèl samenwerken, maar géén 
annexatie’, AC 29-12-1969.   49 AE, archief Vereniging 
Vrienden van Hoogland 1967-1973 (bnr 0159) 1-12; 

‘Hooglanders zetten grens in brand’, Het Centrum 2-1-1971; 
interview Wim Smink 22-5-2017.   50 Interviews Wim Smink 
en Corrie Appeldoorn, resp. 22-5-2017 en 4-4-2016.    
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In 1973 trokken inwoners van Hoogland naar Den Haag om te protesteren  
tegen de annexatie van hun dorp door Amersfoort.
AD Amersfoortse Courant



Ron Jagers, bekend geworden als kunstenaar, 
‘bestuurde’ de zeepkist. Dat viel met zijn lengte nog 
niet mee. Bovendien moest hij de kist, een trapauto 
met ‘versnellingsmaat’ 46, lopend voortbewegen. 
‘Vooraf werden we vaderlijk toegesproken door 
burgemeester Troostwijk. We mochten dan wel wat 
doen, maar er geen zootje van maken. Hij was bang 
dat we het circuit met verf zouden uitzetten in 
plaats van met krijt.’66

Niet alleen burgers, maar ook instanties als de 
Erfgoedvereniging Heemschut en de Rijksdienst 
voor de Monumentenzorg maakten ernstige 
bezwaren tegen aantasting van de oude binnenstad. 
Na bijna twee jaar van verzet presenteerden B en W 
eind 1973 een nauwelijks herziene tweede versie van 
de nota. De doorbraak bleef gehandhaafd. Wel 
werden 1.100 parkeerplaatsen geschrapt.67 Enige 
maanden eerder, vlak vóór het zeepkistfestijn, 
probeerde het college met een tekening aan te 
tonen dat de veelbesproken doorbraak ‘absoluut’ 
geen racebaan zou worden. Met een beetje fantasie, 
zo was de redenering, kon de nieuwe weg worden 
beschouwd als de ‘vierde winkelstraat’, na de 
Langestraat, de Utrechtsestraat en de 
Arnhemsestraat. De gevraagde offers, waaronder de 
sloop van de Markthal, wogen ‘bij lange na’ niet op 
tegen de voordelen van de nieuwe weg, aldus het 
college.68

In september van dat jaar ondernamen B en W 
een volgende poging om de bevolking te overtuigen 
van de noodzakelijkheid van de binnenstadsplannen, 
middels een expositie in De Zonnehof. Het 
gemeentebestuur, aldus Troostwijk, was ‘zeer 
erkentelijk’ voor alle kritiek en inspraak van 
verschillende groeperingen in de stad, maar, zo zei 
hij, ‘het mag nooit zover komen dat de inspraak 
wordt verabsoluteerd’. ‘Het is een ambitieus plan, 
dat de gehele binnenstad wil bestrijken en niet tot 
schade van de overzichtelijkheid horde voor horde 
de problematiek te lijf is gegaan.’69

Oh Johnny Hus
Niettemin brokkelde de steun voor het plan 
langzaam af. Volgens collegepartij VVD ontbeerde 
het binnenstadsplan een visie; dat stelde de 
raadsfractie in een eind november 1971 
gepresenteerd rapport, waarin werd aangedrongen 
op meer ruimte voor voetgangers. Bussen konden 
beter over de singels rijden dan door de binnenstad. 
Daarmee werd indirect de doorbraak ter discussie 
gesteld.70 D’66 (nog met een apostrof geschreven) 
nam een explicieter standpunt in; een ‘singelproef’ 
van een jaar zou moeten uitwijzen of die doorbraak 
noodzakelijk was.71

De Kamer van Koophandel hield als enige 
maatschappelijke organisatie vast aan een ‘Oost-
Westverbinding’. ‘Men moet het de auto mogelijk 
maken tot dicht bij het wandeldomein te komen. De 
vervangende functie van het openbaar vervoer dient 
niet overschat te worden.’72

Ondertussen ging TABAK door met actievoeren. 
In een stampvolle Markthal werd op 19 november de 
satirische opera Oh Johnny Hus opgevoerd, een 
ondubbelzinnige verwijzing naar Huslage. De 
teksten waren van Jan Jacob Commijs en de muziek 
van Tristan Keuris. In het spektakelstuk werd een 
wethouder ten tonele gevoerd, Johnny Hus 
(gespeeld door Joost Willemsen), die een weg door 
de binnenstad wil aanleggen met assistentie van 
stadsarchitect Hendrick Rooykooy, ofwel Arie 
Rooimans. Aan het eind rijdt een auto Hus’ dochter 
Maria dood op het traject, waarna de wethouder zijn 
fout inziet.73 

Na de voorstelling verscheen een langspeelplaat 
met een hoes, waarop een worm zich een weg vreet 
door een appel in de vorm van de Amersfoortse 
binnenstad. De afbeelding werd hét symbool van 
het verzet tegen de doorbraak. Al even iconisch is 
het portret dat Pieter Erkelens maakte van Huslage 
(deze student aan de Academie voor Beeldende 
Vorming werd later directeur van theater Flint). In 
diens hersenpan schetste hij de contouren van de 
binnenstad. De Onze-Lieve-Vrouwetoren prikt door 

66 Interview Ron Jagers, 1-5-2017.   67 ‘Parkeerbeperkingen 
in hartje stad’, AC 8-9-1971.   68 ‘Is dát nou een racebaan?’, 
AC 23-6-1971.   69 ‘Kritiek en inspraak niet verabsoluteren’, 
AC 14-9-1971.   70 ‘Bestemmingsplan binnenstad heeft geen 

duidelijke visie’, AC 18-11-1971.   71 Proefjaar met bus over de 
singels, AC 17-11-1972.   72 ‘Oost-West verbinding nodig’, AC 
10-1-1973.   73 ‘Massaal protest in Markthal tegen plan 
binnenstad’, AC 20-11-1971; AE, archief TABAK 264.    
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tij vóórdat de slopershamer zijn werk kon doen. Het 
centrum werd daar grotendeels voetgangers-
domein.62

Welbeschouwd besloeg het doortrekken van de 
Herenstraat via de Schoutensteeg naar de 
Langestraat enerzijds, en het verlengen van de 
Molenstraat via de Breestraat over de Langegracht 
naar de Hof anderzijds, maar één forse alinea in de 
nieuwe nota. Om de binnenstad beter bereikbaar te 
maken presenteerde het college een reeks 
verkeersingrepen, maar óók de bouw van 
parkeergarages aan de rand van het centrum en de 
sloop van complete blokken bebouwing. 
Ondernemers moesten meer armslag krijgen.63

Offer
Het doorbraakidee bracht een ongekend en 
langdurig protest teweeg. Daarin groeiden Huslage, 
als verantwoordelijk wethouder, en 
stedenbouwkundige Arie Rooimans (1915-2013), de 
ontwerper van het plan, uit tot de koppen van Jut. 
De ambtenaar kreeg het als eerste te verduren, te 
beginnen tijdens de presentatie van de nota in de 
Markthal. ‘Hoe zou een Rooimans de fraaie 
binnenstad voor het nageslacht kunnen bewaren?’, 
klonk het op een van de massahearings.64 

62 Huisvandenijmeegsegeschiedenis.nl/info/
Nijmegen; AE, archief ’t Amersfoorts Binnenstad Aktie 
Komite (TABAK) 1969-1976 (bnr 0160) 71, nota 
Doelstelling Binnenstad Groningen (mei 1972).    
63 Als noot 58.   64 ‘Als ik zie wat er met Amersfoort is 
gebeurd, hoef ik mij niet schamen’, AC 10-12-1977; 
Rooimans bleef het plan tot op hoge leeftijd 
verdedigen: ‘De weg die er nooit is gekomen’, AD AC 
15-12-2012.   65 AE, archief TABAK 46.    
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De voorgenomen weg door de binnenstad.
Sybren Terpstra/Caarten.nl

De 24 uur van LeRooiMans.
Archief Eemland

De 24 uur van LeRooiMans in de zomer van 1971 
was een race met een zeepkist door de binnenstad 
over het tracé van de voorgenomen weg. Dit 
beschouwde het mikpunt van de spot als een 
persoonlijke aanval. De ludieke manifestatie tegen 
de ontsluitingsroute was opgezet door ’t 
Amersfoortse Binnenstad Aktie Komitee (TABAK), 
waarvan architectuurhistoricus en latere PvdA-
wethouder Fons Asselbergs de spreekbuis werd. 
‘Behalve het feit dat er vier monumenten moeten 
worden afgebroken, behalve dat fraaie gevelwanden 
worden afgebroken en diverse monumenten en 
huizen zullen verzwakken door het verkeer, wordt 
die weg zelf een onding’, schreef het comité in een 
persbericht.65



opvolger van Troostwijk. In augustus van dat laatste 
jaar polste de PvdA-afdeling Hoogland hem op 
informele wijze over een voordracht. ‘Hoewel we 
van mening zijn dat W. Huslage bij een aantal 
mensen weerstanden oproept, zijn we het erover 
eens dat hij veel goede kwaliteiten bezit’, stelde het 
bestuur vast in een vergadering op 5 augustus.77 
Toenmalige partijgenoten uit Hoogland kunnen zich 
niet herinneren dat Huslage was benaderd en hoe hij 
tegenover een burgemeesterschap stond.78 Het zong 
wel rond in stadhuiskringen.79 Zelf heeft Huslage 
zich er, zover bekend, nooit over uitgelaten. Dossiers 

over benoemingsprocedures zijn niet toegankelijk.80

Alsof Huslage niet genoeg hooi op zijn vork had, 
nam hij in 1971 ook nog eens het voorzitterschap van 
de Amersfoortse Contact Commissie (ACC) op 
zich, de organisatie achter de Keistadfeesten. Die 
startten in 1961 en werden, met een onderbreking 
van tien jaar, voortgezet tot 2004. Tijdens het 
meerdaagse evenement stond steeds een ander land 
centraal, dat een stuk graniet schonk dat in optocht 
naar het ‘keienpark’ in het Plantsoen werd versleept. 
Het idee voor het spektakel ontsproot uit de 
weddenschap die de Amersfoortse dichter, (toneel-)

77 AE, archief PvdA-afdeling Amersfoort 1939-1998 (bnr 
0155) 7.   78 Telefonische interviews Tom de Man en Koos 
Voogt, resp. 20-3- en 8-4-2017.   79 Interview Marianne van 
Ommen, vanaf 1974 raadslid voor Progressief Amersfoort, 

26-1-2017; interview Arie Heijmen, voormalige chef-bode van 
de gemeente Amersfoort en chauffeur van het college, 
11-12-2015.   80 E-mail Paul Comenencia, senior adviseur 
Commissaris van de Koning, 28-6-2017.   
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het schedeldak, dat wordt begrensd door een 
‘autoweg’ (zie pp. 126-127).

In januari 1972 sprak Huslage zich in een 
paginagroot kranteninterview uit over het verzet 
tegen de collegevoorstellen. Reacties daarop had hij 
ingecalculeerd, zei hij, maar niet de persoonlijke 
aanvallen op Rooimans en hemzelf. ‘Die opera is 
zo’n voorbeeld. De makers ervan moeten zich zelf 
maar afvragen of het respect voor personen nergens 
geweld is aangedaan.’

In het gesprek stelde Huslage zich uiterst 
formeel op. Hij bestreed dat de bevolking was 
overvallen door de plannen, zich verschuilend achter 
de gemeenteraad die een ‘totaal structuurplan’ voor 
de binnenstad had verlangd. De suggestie dat het 
wellicht beter zou zijn geweest om eerst een plan in 
grote lijnen aan de burgerij voor te leggen in plaats 
van een uiterst gedetailleerde nota, achtte hij ‘niet 
reëel’. ‘Ik krijg weleens de indruk dat sommige 
burgers B en W niet helemaal voor loyaal houden. 
Dat wij slechts aan schijninspraak hebben gedaan 
met in het achterhoofd de gedachte dat we ons niet 
van de wijs zouden laten brengen.’74

Een jaar later, tijdens de algemene beschouw-
ingen, benadrukte hij opnieuw dat er bij burgers 
sprake moet zijn ‘van een vertrouwensbasis ten 
aanzien van de gekozen volksvertegenwoordigers’. 
In de vergadering pleitte een partijgenoot overigens 
voor een vijfde wethouder om de drukbezette 
bewindsman, die een veelheid aan portefeuilles 
beheerde, te ontlasten. Dat wimpelde Huslage 
evenwel af. ‘Er is geen sprake van moedeloosheid.  
Ik doe mijn werk even enthousiast als zes jaar 
geleden.’75 

Burgemeester?
Huslage moet over onvermoede krachten hebben 
beschikt, want in deze periode was hij, in afwachting 
van de benoeming van een nieuwe ambtsdrager, óók 
waarnemend burgemeester; een functie die hij eind 
1975 nogmaals bekleedde.76 Even bestond de kans 
dat Huslage zelf eerste burger zou worden, als 

74 ‘Kritiek op binnenstad graag, maar laat integriteit van 
personen intact’, AC 8-1-1972.   75 ‘Vloed bestemmingsplan-
nen in raad’, AC 18-1-1973.   76 AE, collectie bestuurders 
1813-2006 (bnr 5000).   
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Oh Johnny Hus, met Joost Willemsen als Hus ofwel 
wethouder Wim Huslage.
Foto Peter Putters.

Het appelaffiche van TABAK, ontworpen door 
Barend van den Brink.
Collectie Ayolt Brongers.

Wim Huslage en echtgenote Wil in traditionele kledij tijdens de Keistadfeesten van 1971.
Archief Eemland



wichard ma assen  1 4 1

Boer, CDA-wethouder tussen 1974 en 1987, en Fons 
Asselbergs, 20-4-2020.   86 Interview Henk Keetell, 10-4-2017.   
87 Interview Jos Bouten, 31-3-2017.   88 De eerste Wet 
Openbaarheid van Bestuur dateert van 1978 (Wetten.overheid.
nl); ‘Amersfoort leeft nog in stenen tijdperk’, Trouw 1-4-1971.   
89 ‘Beleidsnota b. en w. over voorlichting’, AC 15-1-1973.    

81 ‘Geschiedenis Kei(feesten) bewogen’, AC 5-9-1995; De 
geschiedenis van de Kei (Amersfoortse Contact Commissie 
2009).   82 ‘Kei van ’n feest te “oubollig”’, AD AC 22-9-2016.   
83 Interviews Ank Douze, bewoonster van de Rubensstraat, 
en Fons Asselbergs, resp. 21-4- en 27-3-2017.   84 Kossmann, 
Lage Landen 315-316.   85 Telefonische interviews Gerrit de 

gedrevenheid bij en de sterke wil om de eerste viool 
te spelen. De andere, minder ervaren wethouders, 
én zijn eigen PvdA-fractie, gaven hem alle ruimte. 
Pas in Huslages laatste periode als wethouder 
gingen collega-bestuurders meer tegenspel bieden, 
zoals Arie Slagt (VVD, economische zaken) en 
CDA’er Gerrit de Boer (financiën), die als 
bestuurslid van woningbouwvereniging 
Patrimonium in Amsterdam ervaring had opgedaan 
met bewonersinspraak.85 Maar hij bleef moeite 
houden met oppositie tegen zijn beleid, aldus Henk 
Keetell, VVD-raadslid van 1967 tot 1988 en frequent 
bezoeker van Huslages privébar. ‘Hij waakte als een 
broedse kip over zijn portefeuilles en had grote grip 
op het ambtelijk apparaat, dat veelal van PvdA-huize 
was.’86

Ook van de gemeenteraad kreeg Huslage alle 
gelegenheid om zijn stempel op het debat te 
drukken, concludeert Jos Bouten, die als 
verslaggever van de Amersfoortse Courant tussen 
1967 en 1975 veel raadsvergaderingen bijwoonde. 
‘Huslage was een daadkrachtige bestuurder. Hij kon 
moeilijk omgaan met kritiek en vond dat hij het 
beste met de stad voorhad. Huslage had geen feeling 
voor de hartslag van de stad, ofschoon hij wel van 
betekenis is geweest voor de sociale woningbouw.’87

Het politieke bedrijf was in 1970 nog tamelijk in 
zichzelf gekeerd. Raadscommissies vonden plaats 
achter gesloten deuren, wat D’66-raadslid J.F. van 
Spengler deed verzuchten ‘dat men in de stad met 
de Kei in het stenen tijdperk leeft’.88

Inspraak en voorlichting stonden in de 
kinderschoenen. In 1970 werd weliswaar een 
voorlichtingsambtenaar benoemd om de relatie met 
burgers te verbeteren, maar pas in 1973 kwam het 
college met een beleidsnota. Daarin werd onder 
meer geopperd om raadsvoorstellen openbaar te 
maken, persberichten te versturen én publiek toe te 
laten tot commissievergaderingen.89

De hoorzittingen en bijeenkomsten, gehouden 
na de presentatie van het binnenstadsnota in 1969, 

schrijver en tuinontwerper Everard Meyster in 1661 
sloot met een aantal vrienden. Hij kreeg bewoners 
zover dat ze een zwerfkei vanaf de Leusderheide de 
stad introkken.81

Huslage vervulde, zijn karakter getrouw, zijn 
taak met verve. Tijdens de feesten belegde hij elke 
ochtend stip om acht uur een beraad voor alle 
betrokkenen. ‘Kwam je vijf minuten te laat, dan 
veegde hij je de mantel uit’, vertelt Ine Muller, 
weduwe van Ben Muller (1938-2005), oud-
gemeentevoorlichter en -ACC-bestuurslid. 

Huslage was, gekleed in historisch kostuum, zelf 
ook een enthousiast deelnemer aan de feesten. 
Tijdens de editie van 1973 namen carnavals-
verenigingen hem en andere bestuurders op de hak 
vanwege het plan voor de doorbraak. In papier-
maché gehulde evenbeelden trokken door de stad 
met borden waarop teksten stonden als ‘Oost west, 
mij best’.82

De gastvrije Huslage verkeerde graag onder de 
mensen. Fameus was de bar in zijn woning in de 
Rubensstraat, die aan het eind van de 
zaterdagmiddag veranderde in een trefpunt voor 
bevriende politici, kunstenaars en artiesten. Daar 
werd flink ingenomen. Om plaats te bieden aan 
Huslages imposante postuur, was er een gat uit de 
bar gezaagd.83

‘Keistad leeft in het stenen 
tijdperk’

Er gaapte een groot gat tussen de toegankelijke en 
aimabele privépersoon en de bij tijd en wijle 
afstandelijke wethouder. Daarin was hij niet uniek. 
Tot in de jaren zeventig werd de bestuursstijl van 
veel (lokale) politici gekenmerkt door paternalisme, 
een gebrek aan verbeelding en een slecht 
ontwikkeld gevoel voor wat er leefde onder de 
bevolking; precies waar protestbewegingen als 
Provo, en TABAK in Amersfoort, de zere vinger op 
legden.84

Bij Huslage kwam daar nog eens een enorme 

Imitatie-Huslage tijdens de Keistadfeesten van 1973. 
Privéfoto Guus van Garderen
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archief gemeentebestuur Amersfoort 1975-1990, 5448. In 1984 
wees het rijk de binnenstad officieel aan als beschermd 
stadsgezicht: Amersfoort.nl/ro-online/NL.IMRO.0307.
BP00071-0201/t_NL.IMRO.0307.BP00071-0201.html#_2.3_
Beschermdstadsgezichtmonumentenenarcheologie.   103 AE, 
archief PvdA-afdeling Amersfoort 44.   104 Ibidem.   105 Idem 
41.   106 Telefonisch interview Jan Wittenberg, 14-4-2017.   

98 ‘Bijna niemand wenst bussen over de Hof’, AC 7-6-1973.   
99 ‘Binnenstad kan in jaar autovrij’, AC 6-7-1973.   100 
‘Lokaal verkeersnet is niet toereikend op lange termijn’, AC 
7-12-1973.   101 ‘Krommestraat en deel Langestraat zaterdag 
dicht’, AC 1974 (datum ontbreekt op knipsel in het archief). 
Vanaf 1981 werd het verkeer volledig geweerd uit de 
Langestraat, Utrechtsestraat en Arnhemsestraat.   102 AE, 

Amersfoort, januari 2015.   94 Als noot 93.   95 ‘Beraadsgroep 
breekt weg open voor het openbaar vervoer’, AC 16-2-1973.   
96 AE, archief Dienst Gemeentewerken 1945-1979, 737.   97 AE, 
archief TABAK 73, Participatie, theorie en praktijk 54.   

90 AE, archief TABAK 73, Participatie, theorie en praktijk 
(Groningen 1976) 38.   91 Idem 45.   92 ‘NOS belicht problemen 
binnenstad’, AC 13-12-1972; Nederlands Instituut voor Beeld en 
Geluid FHD00Z01QN5, ‘Amers  foort binnenstad’, Van gewest 
tot gewest 28-2-1973.   93 Monu mentenlijst Gemeente 

verontrust’ te zijn over het verkeersbeleid, ‘dat wordt 
verbreid en verdedigd door de wethouder van de 
PvdA, W. Huslage’: ‘Het beleid is nog steeds 
afgestemd op het mogelijk maken van de groei van 
het autoverkeer, met alle schadelijke gevolgen van 
dien voor de leefbaarheid van de gehele stad en het 
karakter van de binnenstad.’ Het beleid was ook in 
tegenspraak met het PvdA-verkiezingsprogramma, 
dat de nadruk legde op stimulering van het 
openbaar vervoer.103

Het schrijven bracht een emotionele discussie 
teweeg in de raadsfractie, waarin Huslage nog altijd 
op veel steun kon rekenen. Wittenberg werd 
verweten op de man te spelen, wat hij ten stelligste 
ontkende: ‘Met zijn portefeuille bepaalt Huslage het 
gezicht van zijn partij. Dus is hij het die het gezicht 
bepaalt van de PvdA’.104

In een extra fractievergadering werd de groep 
gesteund door Van der Doef. Het Kamerlid miste in 
de verkeersnota een ‘duidelijke politieke visie’. 
Doorgaand verkeer hoorde volgens hem niet thuis 
in woonwijken. Daarnaast dienden fietsers en 
voetgangers meer aandacht te krijgen. ‘De nota is 
het resultaat van verschillende disciplines’, pareerde 
Huslage de kritiek. ‘Voor het openbaar vervoer moet 
nog een aparte nota komen, dat is niet mijn 
portefeuille. … We moeten niet te optimistisch zijn 
over de taak van het openbaar vervoer. De cijfers in 
die richting zijn niet zo geweldig.’ Ten slotte 
verzocht de fractie hem de besproken punten alsnog 
in de nota op te nemen.105

Wittenberg wilde het ‘monomane autobeleid’ 
bijstellen, zegt hij terugkijkend. ‘Huslage bleef maar 
doordrammen met steeds nieuwe nota’s. 
Toezeggingen werden niet waargemaakt of hij deed 
slechts kleine concessies.’106

Huslage kreeg eerder te maken met de 
‘progressieven’. In januari 1970 werd de nieuwe 
groepering NU opgericht, een samenwerkings-

van de markt. Een grote meerderheid verwierp het 
plan om bussen over de Hof te laten rijden.98

In het openbaar hulde Huslage zich in 
stilzwijgen over het verloop van de discussie in de 
beraadsgroep. Hij liet alleen doorschemeren dat 
‘moeilijk te motiveren argumenten’ een rol hadden 
gespeeld in de kentering.99

Voor het college was er geen weg meer terug. 
Nog in datzelfde jaar presenteerde het een 
verkeersnota, waarin werd vastgesteld dat het 
bestaande wegennet rondom het centrum ‘op lange 
termijn’ ontoereikend zou zijn. Zo diende de 
zwaarbelaste Hogeweg ‘zeker tweemaal twee 
rijstroken’ te krijgen.100 Anderzijds werd het verkeer 
stap voor stap uit de binnenstad geweerd, te 
beginnen met het afsluiten van onder meer de 
Krommestraat en een deel van de Langestraat op 
zaterdag.101

In 1976 waren B en W zelfs bereid het 
middeleeuwse centrum tot beschermd stadsgezicht 
te verklaren. Sinds de verkiezingen van november 
1973 bestond het college uit winnaar VVD, de 
gebundelde christelijke partijen CHU, KVP en AR en 
de PvdA; Huslage had opnieuw belangrijke 
portefeuilles gekregen. Maar het ging niet van harte: 
‘Hoewel oorspronkelijk enkele leden van ons college 
hierin verder, anderen daarentegen minder ver 
hadden willen gaan, vinden we dat voorshands een 
redelijke en aanvaardbare oplossing.’102

Gezicht van de partij
Het optreden van Huslage als verkeerswethouder 
leidde niet alleen in de stad, maar ook in eigen kring 
tot gemor. In februari 1975 wendde Jan Wittenberg, 
stedenbouwkundige en in 1978 kandidaat-raadslid 
voor de PvdA, zich namens een groep ‘progressieve 
Amersfoorters’ tot Tweede-Kamerlid Jaap van der 
Doef, contactpersoon van de PvdA voor het district 
Utrecht. In een brief liet Wittenberg weten ‘ernstig 

voor de sloop, was volgens Huslage de toenmalige 
modelbouwwinkel Steven Volp in de 
Krommestraat.92 In dit ‘pandje’ werden allerlei 
bouwsporen uit de 16e eeuw gevonden, waardoor 
het nu een gemeentelijk monument is; tegen-
woordig biedt het onderdak aan een restaurant.93

Ook toen de televisieverslaggever vroeg of de 
bescheiden omvang van de binnenstad de aanleg 
van een weg rechtvaardigde, want alles was immers 
te belopen, verloor Huslage niets van zijn 
vastberadenheid. ‘Als je het verkeer dat niet 
thuishoort in de binnenstad terugdringt, moet je 
maximale kansen bieden aan het openbaar 
vervoer.’94

De Beraadsgroep Binnenstad, waarin het 
ambtelijk apparaat met acht van de zeventien leden 
oververtegenwoordigd was, kwam 64 (!) keer bij 
elkaar. Begin 1973 bracht de Amersfoortse Courant 
het nieuws dat een tweederde meerderheid van de 
beraadsgroep zich had uitgesproken vóór een 
Oost-Westverbinding om zo ruimte te maken voor 
het openbaar vervoer door het centrum.95 
Waarschijnlijk was er gelekt door een van de leden. 
Uit de (vertrouwelijke) notulen van de 
bijeenkomsten valt inderdaad op te maken dat de 
meesten neigden naar een busverbinding over de 
Hof, maar het in augustus van dat jaar verschenen 
eindrapport bevatte een min of meer 
tegenovergestelde conclusie. Het besluit over een 
doorbraak werd met vier tot vijf jaar uitgesteld. Dat 
zou tijd bieden om de gevolgen, zoals sloop van de 
Markthal in de Breestraat, nader te bestuderen.96

Het heeft er alle schijn van dat de voorstanders 
van de doorbraak, met Huslage voorop, eieren voor 
hun geld kozen vanwege het almaar uitdijende 
verzet tegen de gemeenteplannen. De een jaar 
eerder gevormde Kontaktkommissie 
Binnenstadsbewoners voerde fel actie tegen 
verkeershinder in de binnenstad, overlast van cafés 
en verdere sloop van panden.97 Het comité hield in 
mei 1972 een enquête onder ruim 1.300 bezoekers 

boden achteraf bezien dan ook niet meer dan de 
schijn van inspraak. ‘Er werd geen enkele garantie 
gegeven dat kritiek zou leiden tot aanpassing van de 
plannen’, concludeerden drie Groningse studenten 
planologie in een scriptie (1976). ‘Een gezamenlijk 
optreden bij het opstellen van een binnenstadsplan 
van beleidsvoerders en bevolking werd niet 
nagestreefd.’ Een verzoek van de Amersfoortse 
Jongerenraad om een tentoonstelling te mogen 
organiseren over de ‘slechte’ inspraakprocedure, 
waarbij men in haar ogen alleen voor of tegen kon 
zijn, wezen B en W van de hand. Dat was mede 
aanleiding voor de oprichting van TABAK.90

De instelling van een Beraadsgroep Binnenstad 
in 1972, bestaande uit ambtenaren, raadsleden, 
afgevaardigden van TABAK en met Huslage als 
voorzitter, maakte het er niet beter op. De groep 
kreeg de taak B en W te adviseren over een uit te 
brengen derde versie van het binnenstadsplan, maar 
mocht tussentijds niets naar buiten brengen. Dat 
zou maar leiden tot ‘talloze rustverstorende 
polemieken’.91 

Inmiddels trok het langslepende rumoer over de 
Amersfoortse binnenstad landelijke aandacht; eerst 
van de NOS, die in de radiorubriek Zoeklicht op 
Nederland van medio december 1972 onder anderen 
Huslage aan het woord liet, en een paar maanden 
later van het tv-programma Van gewest tot gewest. 
Burgemeester Troostwijk kon er melden: 
‘Amersfoort is sinds de 17e eeuw stil blijven staan’. 
Verder bood het met name een podium aan 
Huslage. Gebogen over een enorme maquette van 
het oude centrum wees hij met een stok aan waar de 
doorbraak was gedacht. Opvallend was de laconieke 
toon waarop hij sprak over de gevolgen van de 
collegeplannen, alsof uitvoering daarvan enkel een 
formaliteit betrof. ‘Alles voor het tracé bestaat 
nagenoeg al. Het is niet de bedoeling om de weg te 
verbreden. Er hoeven slechts enkele pandjes weg en 
een paar bruggen.’

Een voorbeeld van een ‘vrij slecht pandje’, rijp 
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tevens lid van de gemeenteraad.   121 Interview Cocky 
Bisping, 20-3-2017.   122 D’66 deed niet mee: ‘D’66 laten 
eigen geluid horen met verkiezingen’, AC 27-9-1973.    
123 ‘PvdA: met PSP, PPR en D’66 naar raadsverkiezing’, AC 
27-3-1973.   124 Interview Cocky Bisping, 20-3-2017.    

116 Verkiezingsuitslagen.nl/verkiezingen/detail/
GR19700603/625421.   117 ‘Dertien zetels voor progressie-
ven’, AC 21-11-1969.   118 AC 4-6-1970.   119 AE, archief 
PvdA-afdeling Amersfoort 1939-1988, 3-6.   120 Ibidem. Tot 
de invoering van het duale stelsel in 2002 waren wethouders 

daaraan niet mee.   111 Slechts één partijloze, vormings-
werker Pieter Benink, veroverde een raadszetel: ‘Zo groeien 
we regelrecht naar een dictatuur toe…’, AC 4-6-1970.    
112 AE, archief PvdA-afdeling Amersfoort 1939-1988, 3-6.   
113 Ibidem.   114 Ibidem.   115 Hans van den Doel en Han 
Lammers (red.), Tien over rood. Uitdaging van Nieuw Links 
aan de PvdA (Amsterdam 1966).   

107 Ver kiezings uitslagen.nl/verkiezingen/detail/
TK19670215; AE, archief PvdA-afdeling Amersfoort 
1939-1988, 3-6.   108 Verkiezingsuitslagen.nl/verkiezingen/
detail/GR19660601/625409.   109 ‘Oprichting DS’70 in 
Amersfoort’, AC 1971 (datum ontbreekt op knipsel in het 
archief; waarschijnlijk april).   110 Verkiezingsuitslagen.nl/
verkiezingen/detail/GR19700603/625421. DS’70 deed 

al begin 1972 de kern van het probleem weer. Dat 
deed hij in een brief aan Jan Limper, raadslid en 
NU-secretaris: ‘Hij slaagt erin vele mensen van zich 
af te stoten, hetgeen ook het imago van onze groep 
niet ten goede komt. … Zelfstandig denken en 
tegenspel worden door hem verward met 
tegenwerking. Hij heeft eenvoudig een autoritair 
karakter, waardoor hij soms als een tank over 
andersdenkenden heen walst. … Maar al te vaak 
moet worden vastgesteld dat de wethouder zich in 
eerste instantie lid van het college voelt en pas ver 
daarna lid van de fractie.’120

Cocky Bisping (destijds ‘Bos’ geheten; voor de 
PSP raadslid van NU en later overgestapt naar de 
PvdA) onderschrijft de analyse van Van der Meer. 
‘Persoonlijk vond ik Huslage een aardige vent. Maar 
hij was heel dominant. Als je ergens tegenin ging, 
dan had je het verkeerd begrepen. Kritiek werd 
weggewuifd. In de raad kon hij gerust vier uur 
praten. En vervolgens gaf hij hooguit een beetje toe. 
Zijn standaardopmerking was “daar komen we nog 
over te spreken’’.’121

De doodsstrijd van NU duurde ongeveer een 
half jaar. In maart 1973 stemde een grote 
meerderheid van de PvdA-leden nog voor een 
mogelijke uitbreiding met D’66.122 Minder 
eensgezind waren ze over de rol van niet-
partijgebondenen, samen goed voor zestig 
NU-leden. Naar het oordeel van Huslage en zijn 
medestanders kregen jongeren op openbare 
vergaderingen kans genoeg om zich te oriënteren op 
de politiek. De ‘daklozen’ moesten nu kiezen.123

Volgens Bisping kende NU geen grote 
inhoudelijke twistpunten en had de PvdA simpelweg 
‘heimwee naar vroeger’.124 Met andere woorden: de 
partij zocht een stok om de hond te slaan. Twee 
maanden later werd de partijlozen de deur gewezen. 
Directe aanleiding voor het uiteenvallen van NU was 
het aanwijzen van Huslage tot lijstaanvoerder in 
september 1973, kort vóór de volgende raads-
verkiezingen. Dat gebeurde tegen de wil van de PSP 

Het program was op álle onderdelen uiterst 
progressief. Op de achtergrond speelde ongetwijfeld 
de invloed van Nieuw Links een rol. Deze 
vernieuwingsbeweging in de PvdA telde 
intellectuelen als Marcel van Dam, Han Lammers en 
André van der Louw. Zij streefden eind jaren zestig 
naar verbetering van de interne partijdemocratie en 
wilde door een radicaler programma de 
duidelijkheid in de politiek vergroten.115 

De gemeenteraadsverkiezingen van juni 1970 
brachten niet het gewenste resultaat. De 
confessionelen wonnen ruimschoots, met 38 
procent van de stemmen. NU bleef steken op een 
kleine 27 procent; afgezet tegen de verkiezingen van 
1966 een verlies van 5,5 procent voor de gezamen-
lijke linkse partijen.116 Vooraf was gerekend op 
‘minstens’ dertien zetels. Het werden er tien.117

Huslage uitte in de krant zijn teleurstelling over 
de uitslag. De opkomst, gekelderd van 89 naar 60 
procent, noemde hij ‘heel bedenkelijk’. ‘Je kunt je 
afvragen of wij op deze manier niet bezig zijn onze 
democratie te vermoorden.’ Hij toonde zich een 
slecht verliezer, met sneren in de richting van D’66 
(vanuit het niets op twee zetels), dat volgens hem 
‘onwaarachtig propaganda’ had gevoerd, en de VVD: 
‘wat heeft die partij in het college gepresteerd om 
een extra zetel te boeken?’118 

De linkse samenwerking pakte om verschillende 
redenen slecht uit. De naam ‘NU’ schiep verwarring 
bij kiezers, de onderlinge communicatie liet te 
wensen over, het werkterrein was te strikt begrensd 
(alleen gemeentelijke aangelegenheden mochten op 
tafel komen) en de bestuurlijke vernieuwing kwam 
niet uit de verf. ‘We zijn op de oude voet 
voortgegaan’, luidde eind januari 1973 de conclusie 
van een beraad over de toekomst van NU.119

Het grootste struikelblok was echter de persoon 
van Huslage, met name voor leden van de PSP en de 
PPR. PvdA’er Dick van der Meer (de latere 
lijsttrekker van Progressief Amersfoort, een 
samenwerkingsverband van PSP, PPR en de CPN) gaf 

De totstandkoming van NU was mede 
ingegeven door de clustering van christelijke 
partijen in de raad: KVP, AR en CHU (in 1980 
opgegaan in het CDA). Het politieke landschap was 
sowieso in beroering; lokaal én landelijk. Een jaar na 
de oprichting van DS’70 zag een afdeling van deze 
partij, een afsplitsing van ontevreden PvdA’ers, het 
licht in Amersfoort.109 En in de herfst van 1970 
verwelkomde de stad ook nog een factie van de 
Bejaardenpartij, die een kortstondig bestaan was 
beschoren.110 In een steekproef sprak 90 procent van 
de Amersfoortse PvdA-leden zich uit vóór 
oprichting van een vooruitstrevende groepering. 
Om de bestaande politieke structuren te 
doorbreken, en ruimte te bieden aan jongeren, 
konden ook partijlozen zich aansluiten.111 De 
afzonderlijke partijen bleven bestaan.112 

Huslage werd, als vertegenwoordiger van de 
grootste bloedgroep, lijsttrekker van NU. ‘Hij dankt 
zijn populariteit aan het feit, dat hem geen enkel 
werk te veel is en dat hij bereid is naar iedereen te 
luisteren’, aldus de tekst van een verkiezings-
brochure. ‘Wethouder Huslage is reeds op het 
gemeentehuis te vinden voordat de ambtenaren zijn 
gearriveerd en wanneer eenieder huiswaarts gaat, 
werkt Huslage nog door aan de plannen ter 
verbetering van het leefklimaat van onze stad.’113

Punt 1 in het verkiezingsprogramma was de 
‘werkelijke’ democratisering van het gemeentelijke 
bestuur. Commissievergaderingen en 
beleidsstukken mochten alleen bij hoge 
uitzondering geheim zijn. Verder werd gepleit voor 
instelling van wijkraden en voor een gekozen 
burgemeester. Opvallend in het licht van de 
discussie over de binnenstadsvernieuwing was het 
streven naar ‘zoveel mogelijk’ behoud van het 
historisch waardevolle stedenschoon, mede door 
een actief restauratiebeleid’.114

verband van PvdA, PSP en PPR. Directe aanleiding 
was de tegenvallende uitkomst van de Tweede-
Kamerverkiezing van 1967. De sociaaldemocraten 
behaalden toen 26 procent van de stemmen, vijf 
procent minder dan in 1963. Daardoor was niet 
langer de PvdA de grootste partij, maar de KVP.107 
Ook de PSP had wel wat te winnen; bij de 
gemeenteraadsverkiezingen van 1966 bleven de 
pacifisten steken op vijf procent van de stemmen 
(de PPR ontstond in 1968).108
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Verkiezingsaffiche voor de groepering NU, een in 1970 
ontstaan samenwerkingsverband van PvdA, PSP en 
PPR.
Archief Eemland, archief PvdA
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Personen van de gemeente Amersfoort, zodat mag worden 
aangenomen dat hij is overleden (mededeling Burgerlijke Stand, 
23-4-2020).   135 Telefonisch interview Gabriëlle Pot, 28-2-2020.   
136 Interview Fons Asselbergs, 27-3-2017.   137 Idem.   138 ‘PvdA 
laat groslijst ongewijzigd’, AC 4-1-1978.   139 AC 20-12-1977.    
140 Telefonisch interview Freek Polter, 23-4-2017.    

131 Interviews Fons Asselbergs, Henk Keetell en Gerrit de 
Boer, resp. 27-3-, 10-4-2017 en 20-4-2020.   132 ‘PvdA zet 
wethouder Huslage buiten spel’, AC 20-12-1977.   133 
Telefonisch interview Hans van Papenrecht, 16-7-2017.   134 
AC 20-12-1977. Van Meeteren, van dezelfde generatie als 
Huslage, komt niet (meer) voor in de Basisregistratie 

gemeentebestuur Amersfoort 1975-1990, 1504, raadscom-
missie openbare orde en veiligheid, 12-11-1975.    
130 Archief Hans Leeuwenkamp, brief aan de Kontakt 
Kommissie Binnenstad, 6-9-1976.   

125 ‘PvdA verkiezingen in met een eigen lijst: Huslage 
nummer 1’, AC 27-9-1973.   126 Ibidem.   127 Archief Hans 
Leeuwenkamp.   128 ‘Binnenstadbewoners: geen 
vertrouwen in Huslage’, AC 26-8-1976.   129 ‘PvdA-fractie 
neemt het voor Huslage op’, AC 1-8-1976; AE, archief 
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vriend dus ook daarin kunnen voordragen.133 Zelf zei 
Van Meeteren volkomen te goeder trouw te hebben 
gehandeld. ‘Ik had niet verwacht dat de zaak zo 
formeel zou worden afgedaan.’134 Over zijn opstelling 
in de groslijstcommissie is niets bekend. Gabriëlle 
Pot zegt ‘geen enkele herinnering’ te hebben aan de 
commissie. ‘Ik weet zelfs niet meer dat ik daar deel 
van uitmaakte. Ik heb het allemaal verdrongen. Het 
gehakketak tussen de verschillende kampen in de 
partij was echt vreselijk.’135

Van Meeteren speelde in de Amershof de 
vermoorde onschuld, stelt Asselbergs. In het 
voorjaar van 1978 vertelde het raadslid hem namelijk 
in alle openheid dat Huslage had aangegeven weer 
verkiesbaar te willen zijn. ‘Toen zei Van Meeteren 
“dat regel ik voor je”. Vervolgens hield hij de 
schriftelijke aanmelding bewust in zijn zak. Hij liet 
zijn oude politieke vriend keihard vallen.’136

Van Meeteren was, aldus Asselbergs, ervan 
overtuigd geraakt dat Huslage zijn gezag had 
verloren en niet langer te handhaven was. ‘Door 
Huslage naar buiten toe de hand boven het hoofd te 
houden, dacht hij de schade te kunnen beperken.’137

Het PvdA-bestuur liet de groslijst ongewijzigd. 
‘In het begin van de procedure die leidt tot een 
kandidatenlijst voor de raadsverkiezingen moet men 
niet al op dit moment met de reglementen gaan 
knoeien’, verklaarde PvdA-voorzitter Freek Polter, 
tevens raadslid.138 In werkelijkheid wilde het bestuur 
af van Huslage, met als reden de groeiende afstand 
tussen de wethouder en zijn achterban.139 ‘Huslage 
gaf de fractie heel weinig ruimte’, zegt Polter veertig 
jaar later.140

Huslage bleef voor de buitenwacht stoïcijns 
onder de dolkstoot. Zijn eerste reactie op de 
tumultueuze vergadering in de Amershof was dat 
‘de zaak hem persoonlijk niets kon schelen’. ‘Ik was 
al van plan om zeer binnenkort het bestuur van de 
PvdA te laten weten dat ik na deze zittingsperiode 
geen gemeenteraadslid meer wil zijn voor de partij. 

heen uitgegroeid tot een hoofdpijndossier. 
Bovendien kreeg hij, als vertegenwoordiger van de 
vooroorlogse generatie, in zijn partij te maken met 
een nieuwe lichting van hoger opgeleiden die aan de 
poort klopte. Raadsleden in de dop als Fons 
Asselbergs, Hans Leeuwenkamp (lid van de 
Kontaktkommissie Binnenstadsbewoners) en 
architect Harm van Papenrecht, hadden meer oog 
voor wat er leefde onder de bevolking en hechtten 
veel belang aan inspraak. 

Volgens Asselbergs, die in zijn opvatting wordt 
gesteund door Henk Keetell en oud-wethouder 
Gerrit de Boer, behoorde Huslage tot de generatie 
die geen verbinding heeft weten te maken met de 
jongeren. ‘Overal kwamen zij in opstand: op 
universiteiten, tegen de oorlog in Vietnam, en noem 
maar op. Huslage liep letterlijk vast op de nieuwe 
tijd. Hij had de oorlog meegemaakt en de 
woningnood van de jaren vijftig. Daarvoor, en voor 
de ontsluiting van de stad, zocht hij oplossingen. Hij 
was een doener, geen denker. Het wethouderschap 
beschouwde hij als een organisatorische baan. Zijn 
kracht schuilde in het regelen van zaken.’131

Eind december 1977 ontstond er tijdens een 
ledenvergadering van de sociaaldemocraten in 
zalencentrum Amershof beroering over de 
kandidatenlijst. Daarop kwam de zittende 
wethouder niet voor. Staande de bijeenkomst wilde 
raadslid Wil van Meeteren er een aantal namen aan 
toevoegen, waaronder die van de afwezige Huslage, 
maar het bestuur betitelde deze actie als ongeldig. 
Na een lange discussie werd besloten om twee 
weken later, na ruggespraak met het hoofdbestuur, 
een nieuwe vergadering uit te schrijven.132

Het optreden van Van Meeteren, die tot het 
kamp van Huslage werd gerekend, roept vragen op. 
Hij was nota bene lid van de groslijstcommissie, 
waarin onder anderen Gabriëlle Pot (echtgenote van 
Van Papenrecht) en Simone de Waal (partner van 
Jan Wittenberg) zitting hadden; hij had zijn politieke 

een ongemeen felle brief aan het college van B en W 
van de PvdA-raadsleden Bos en Limper in 
september 1976. Daarin spraken ze hun 
verontwaardiging uit over de verbouwing van een 
woning in de Lavendelstraat, in de Amersfoortse 
binnenstad, tot horecagelegenheid. Daarmee 
schond Huslage volgens hen zijn belofte van 
november van het vorige jaar, gedaan tijdens een 
raadscommissievergadering, dat hij de 
woonbestemming van het pand wilde handhaven.127

De raadsleden voelden zich des te meer 
geschoffeerd omdat alle fracties in het voorjaar van 
1975 nog hun grote bezorgdheid hadden 
uitgesproken over de terugloop van de bevolking in 
de binnenstad. Er moest wat hen betreft een einde 
komen aan het onttrekken van panden aan de 
woonbestemming.

Voor de Kontaktkommissie Binnenstads-
bewoners was de verbouwing van Lavendelstraat 11 
reden om het vertrouwen in Huslage op te zeggen. 
‘Een wethouder die zulke onwaarachtige 
antwoorden geeft als de heer Huslage kan geen 
leiding geven aan de stadsvernieuwing in de 
toekomst.’128 

De verdediging van B en W kwam erop neer dat 
een deel van het pand zijn woonbestemming had 
behouden. Ofschoon ze dit niet afdoende vond, nam 
de PvdA-fractie het op voor haar wethouder: 
Huslage had in de bewuste commissievergadering 
gezegd dat hij persoonlijk ‘in principe’ vóór het 
handhaven van de woonbestemming was, maar dat 
het verlenen van een bouwvergunning op het bordje 
van het college lag.129 Het bestuur van de 
Amersfoortse PvdA-afdeling schaarde zich eveneens 
achter Huslage. ‘De door u aangevoerde 
argumenten zijn voor ons onvoldoende reden om 
het beleid van de wethouder in deze aan de kaak te 
stellen.’130 

Dit nam niet weg dat Huslage zijn aura van 
onaantastbaarheid steeds meer verloor. De 
vernieuwing van de binnenstad was door de jaren 

en de PPR. Zij meenden dat Huslage onvoldoende 
contact hield met zijn achterban.125

De massale steun voor zijn benoeming verhulde 
niet dat er ook binnen de PvdA kritiek was op 
Huslage. Maar hem op een lagere plaats zetten zou, 
aldus gedeputeerde Letschert op een PvdA-
ledenvergadering, ‘een ‘desavouering van zijn 
persoon’ betekenen. ‘En het kost ons bovendien 
stemmen.’126

Dolkstoot
Toch zwol de kritiek op het functioneren van 
Huslage vanuit eigen gelederen meer en meer aan. 
Zo werd een op het eerste gezicht bescheiden 
kwestie een twistappel van jewelste. Het begon met 

Affiche van de PvdA voor de 
gemeenteraadsverkiezingen van 1973.
Archief Eemland
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kwam hij steeds meer alleen te staan. Bisping: ‘Hij 
had het aan zichzelf te danken dat er niemand meer 
voor hem opkwam. Iedereen kreeg genoeg van zijn 
dominantie.’145

Kennelijk was na twee decennia in de politiek, 
waarvan elf jaar als wethouder, Huslages 
houdbaarheid verstreken. Zelf wilde hij ook niet 
langer geleefd worden, maar eigen baas zijn; weg uit 
wat hij in het afscheidsinterview het ‘glazen huis’ 
van de politiek noemde. Met zijn Advies- en 
Organisatiebureau Eemland stortte hij zich voortaan 
op beurzen, evenementen, shows en 
‘volksfeesten’.146 

Epiloog
De aftocht van Huslage betekende het eind van een 
tijdperk, want onder anderen ook Limper en Van 
Meeteren stopten. Toch kwam de nieuwe lichting in 
de PvdA niet meteen aan het roer. De samenstelling 
van de kandidatenlijst voor de raadsverkiezingen van 
1978 ontaardde in een interne machtsstrijd. In eerste 
instantie werd het zittende raadslid Fokke Hoekstra 
uit Hoogland aangewezen als lijsttrekker. Met Van 
Papenrecht, Asselbergs en Wittenberg op 
respectievelijk de tweede, derde en vierde plaats 
deed de linkervleugel binnen de partij goede 
zaken.147

De oude garde pikte dat evenwel niet. Volgens 
Limper was de aanwijzing van Hoekstra ‘in PvdA-
kringen met gemengde gevoelens’ ontvangen. Hij 
vroeg zich af waarom iemand die nog maar een jaar 
in de raad zat, en voor kiezers ‘totaal onbekend’ was, 
lijsttrekker moest worden en ontketende een actie 

Later hoort men nog wel eens de redenen.’141

Driekwart jaar later, in een afscheidsinterview 
met de Amersfoortse Courant, vertelde Huslage dat 
hij het besluit om te stoppen in juli 1977 had 
genomen. Ofschoon deze bewering in tegenspraak 
is met wat Van Meeteren aan Asselbergs onthulde, 
moet Huslage hebben aangevoeld dat zijn tijd 
voorbij was. In zijn laatste jaar als wethouder liet hij 
bijvoorbeeld steeds vaker verstek gaan bij 
fractievergaderingen.142 

In het interview presenteerde hij zich eens 
temeer als een man van het verleden: ‘Ik ben niet 
van de PvdA afgegroeid. De PvdA is afgegroeid van 
de partij die ze voorheen was doordat ze zich heeft 
laten beheersen door enkelen die, hoewel ik erken 
dat verjonging verfrissing kan betekenen, een andere 
sfeer binnen de partij veroorzaakt hebben.’

Hij erkende dat de verstandverhouding met de 
achterban ‘niet al te best’ was in zijn laatste jaar als 
wethouder. ‘Het generatieconflict speelt daarbij een 
rol: het verschil in leeftijd, het verschil in de manier 
waarop je gevormd bent. Ik ben gesteld op een stuk 
vertrouwensdemocratie. De mensen moeten 
vertrouwen hebben in hun gekozen 
vertegenwoordigers. … Als bestuurder moet je de 
handen vrij hebben en ik ben daar erg consequent in 
geweest. Ik vertik het om steeds alleen maar door 
mensen gestuurd te worden en alleen op mandaat 
en met last en ruggespraak beslissingen te kunnen 
en te mogen nemen.’143

Vergelijkbare uitspraken deed Huslage door de 
jaren heen vaker in interviews. Daaruit spreekt 
onvermogen om zich aan te passen aan de nieuwe 
politieke mores, zoals ook bleek uit zijn antwoord 
op de vraag of hij zich een regent voelde: ‘Niet in de 
zin van iemand die zich mijlenver boven het volk 
verheven voelt. Ik ben wél iemand die wenst te 
besturen. Maar besturen in de zestiger jaren was 
heel wat anders dan besturen in de zeventiger jaren. 
Ik zou het tegenwoordig niet meer ambiëren.’144

Door de halsstarrigheid waarmee hij vasthield 
aan zijn opvattingen, vervreemdde Huslage zich op 
den duur ook van generatiegenoten in de PvdA en 

Portret van Wim 
Huslage als 
wethouder.
Fotograaf en datum 
onbekend.

Privé toonde Wim Huslage zich een joviale persoonlijkheid, 
zoals begin jaren zeventig tijdens een bezoek aan Dierenpark 
Amersfoort. Links zangeres Conny Vink, tweede van rechts Wil 
Huslage-Roeland. 
Privéfoto Ingrid Tieland
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bij de formatie in 1978, na alle heisa daaromtrent in 
de voorafgaande jaren, nog wijselijk aan zich 
voorbijgaan.153

Huslage maakte niet meer mee hoe zijn 
‘erfopvolger’ in het navolgende decennium mede 
gestalte gaf aan de spectaculaire groei van 
Amersfoort en wereldwijd de aandacht trok met de 
architectuurwijk Kattenbroek, ontworpen door de 
Rotterdamse stedenbouwkundige Ashok Bhalotra.154 
Op 11 februari 1985, een maand vóór de 
gemeenteraadsverkiezingen, stierf hij, vermoedelijk 
door hartfalen. ‘Hij had een zware longontsteking, 
ijlde en zag in zijn slaapkamer allerlei dingen die er 
niet waren’, vertelt zijn toenmalige huishoudster 
Corrie Appeldoorn, op dat moment aanwezig in de 
woning in de Rubensstraat. ‘De ambulancebroeders 
konden hem niet tillen. Hij was te zwaar en moest 
naar beneden lopen. Toen is hij op de trap in elkaar 
gezakt.’155

Huslage werd 60 jaar.

om ervaren raadsleden hoger op de lijst te krijgen. 
‘Na de onverkwikkelijke procedurekwestie rond de 
kandidaatstelling van Wim Huslage is de door de 
groslijstcommissie opgestelde kandidatenlijst 
aanleiding geworden tot hernieuwde ongerustheid 
onder onze leden’, zei Limper in de Amersfoortse 
Courant. Hij zette vraagtekens bij de onafhankelijk-
heid van de groslijstcommissie, ‘met daarin onder 
meer familieleden van kandidaten, die voor een deel 
dan ook prompt op verkiesbare plaatsen 
terechtkwamen’.148

Hij had succes. Het federatiebestuur koos 
wethouder Albert van der Weij als lijsttrekker, 
gevolgd door Cocky Bos-de Kok en Van Papenrecht. 
Hoekstra werd verwezen naar de vijfde plek. Op een 
extreem drukbezochte vergadering in de Amershof 
werd de lijst definitief vastgesteld en zakte de 
architect nog een plaats ten faveure van Hoekstra. 
Asselbergs stond op nummer zes.149 Wittenberg 
maakte de grootste duikeling op de lijst. Hij werd op 
een onverkiesbare twintigste plaats gezet. ‘Men 
probeerde mij een loer te draaien. Ik heb me 
uiteindelijk teruggetrokken.’150

De verkiezingen werden gewonnen door het 
CDA in wording, vóór de PvdA en de VVD.151 Die 
partijen stapten ook in het college van B en W, met 
Asselbergs op onder meer monumentenzorg. Dat 
stelde hem in staat de binnenstad te ‘redden’ van 
verder verval, de reden waarom hij zich met TABAK 
tegen het beleid van Huslage had gekeerd: ‘Ik werd 
wethouder tegen wil en dank. Anderen, onder wie 
Van Papenrecht, schoven mij naar voren. Ik hoefde 
niet zo nodig, ik had een goede baan als directeur 
van het Architectuurmuseum.’152

Asselbergs kreeg desondanks de smaak van het 
besturen te pakken. Na de verkiezingen van 1986, 
toen opnieuw de christendemocraten zegevierden 
en de coalitie werd voortgezet, werd hij onder meer 
ook belast met ruimtelijke ordening, stadsver-
nieuwing en verkeer. Deze portefeuilles liet de PvdA 


